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 للاتحاد البرلماني العربي العامةّترجمة الأمانة 

 دليل التحول الرقمي في البرلماناتل التحضيرات بشأن آخر المستجدات
 2023مارس /آذار 7
 

 الغرض من هذه الوثيقة
 

مركز الابتكار في البرلمان التابع للاتحاد البرلماني الدولي على  اتفقت جمعية الأمناء العامين للبرلمانات الوطنية مع
. 2023أكتوبر /تشرين الأولهو نشر الدليل في من ذلك الهدف . دليل للتحول الرقمي في البرلمانات وضع

 .حتى الآن التي تم اتخاذهاالخطوات تلخيص  أدناهقد تم و 
 

تعريف  متضمنة ،توفير نطاق للتحول الرقمي في البرلماناتبالمشروع المقترح  على تحديث الوثيقةهذه تعمل و 
وكبار موظفي  الأمناء العامين أي أنها ستدعم ؛لغرض من الدليل نفسهل وتوضيحة يبعض المصطلحات الرئيس

للدليل الذي  اا مقترح وفر هيكلاا وت. البرلمان في تصور وتخطيط وتنفيذ الممارسات الجيدة في التحول الرقمي
 .وضعهسيتم الاتفاق عليه قبل الشروع في 

 
 الخطوات التي اتخذت حتى الآن

 

  بين مجموعة توجيه  2022سبتمبر /أيلولوجدول زمني للدليل في  توضيحيةتم الاتفاق على مذكرة
 .مركز الابتكار في البرلمانو جمعية الأمناء العامين للبرلمانات الوطنية 

  تشرين في كيغالي في جمعية الأمناء العامين للبرلمانات الوطنية مخطط المشروع في اجتماع  عرضتم
 .رسمياا  إشارة البدءوتلقى المشروع  2022أكتوبر /الأول

  لالتماس المعلومات جمعية الأمناء العامين للبرلمانات الوطنية تم توزيع استبيان على أعضاء
النهج القائم على  الاستبيانيدعم س. في مختلف البرلمانات والممارسات المتعلقة بالتحول الرقمي

 الدليل لوضعالأدلة 
  إلى جانب بيانات من تقرير البرلمان  ،الدليل من أجل اا إضافي اا بحثمركز الابتكار في البرلمان بدأ فريق

 .مركز الابتكار في البرلمانالإلكتروني العالمي وشبكات 
 للدليل والاتحاد جمعية الأمناء العامين للبرلمانات الوطنية اجتماع عبر الإنترنت لمجموعة عمل  تم عقد

 .وتم الاتفاق على نطاق الدليل 2023مارس /آذار 2البرلماني الدولي في 
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 الدليل نأبشمعلومات 
 

يتعلق بفرص  ما في هموتثقيفكبار الموظفين البرلمانيين   إبلاغيهدف دليل التحول الرقمي في البرلمانات إلى 
التكنولوجيا بشكل متزايد في  تشبيكحيث يتم  ،منها بدلا مهمة و وهي عملية  ،وتحديات التحول الرقمي

 اا وإرشاد اا ودعم ،سيقدم الدليل أمثلة على الممارسات الجيدة. البرلمانات هابما في ،جميع جوانب الحياة الحديثة
من . المكاسببرنامج للتحول الرقمي يساعدها على التحكم في العملية وتعظيم بللبرلمانات الراغبة في الشروع 

المتصور أن يصف هذا الدليل الأدوار القيادية التي قد تضطلع بها لجان الخبراء في التحول الرقمي للبرلمانات 
 ،لوجيا الرقميةفي التكنو  اا الأساسية التي يمكن أن تقدمها البرلمانات الأكثر تقدم قامة الركائزإو  ،الخاصة بها

 .الحلول نحووكذلك الشراكات بين البرلمانات حول النهج المشتركة 

التي أجراها مركز  والأبحاث ،ويستند إلى الأمثلة البرلمانية ودراسات الحالة ،على الأدلة اا سيكون الدليل قائمو 
 إنشاءالبرلمانات على  تساعدمية الاتحاد البرلماني الدولي للابتكار في البرلمان لتقديم إرشادات مرنة وغير إلزا

 فهم خلال من تحديثها عملية دعم يمكنه ومستدام صحيح بشكل ومنظم جيداا  محكم رقمي تحول برنامج
وسيحدد عمليات واضحة وممارسات جيدة لدعم التحول . وثقافته ومتطلباته للبرلمان الفريدة للخصائص قوي

الرقمي  التطورمستويات مختلفة من  تناولمع  ،القيادة والحوكمة والتصميم والتنفيذ هابما في ،الرقمي
 .والتنظيمي

 

ويدرس التحديات  ،على الصعيدين المؤسساتي والسياسي يستكشف الدليل دور القيادة ومتطلباتهاسو 
 .المحتملة الاخفاقوالمخاطر الداخلية والخارجية ونقاط 

 
 للبرلمانات" الرقميالتحول "ما المقصود بـ 

 

التحول الرقمي هو إجراء لتطبيق أدوات وتقنيات رقمية جديدة على العمليات والثقافة البرلمانية من أجل 
حيث )وتقديم خدمة محسّنة تركز على المستخدم  ،وجعل المنظمة أكثر كفاءة وفعالية ،تحويلها وتحسينها

 (.الناس عامةو يمكن أن يكونوا أعضاء وموظفين " المستخدمون"
 

يبدأ  . رحلة الابتكار والتحديث والتجديد ،التحديث البرلماني الذي يدعمه وبالطبع ،يصف التحول الرقميو 
في الوقت . على قدر ما يستطيع في حينه لأبعد من ذلكويمضي بوتيرته الخاصة  ،مختلف موقعكل برلمان من 

 .المخاطر وواقع الثقافة والتكلفة والموارد بمفاهيمدائماا  اا فإنه سيكون مقيد ،تشجيع الطموح الذي يتم فيه
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راحل يمكن إدارتها وقياسها بم يمر ،برنامج عمل على مدى فترة زمنية ممتدةكالدليل التحول الرقمي   سيظهرو 
 :مترابطة ها ربما تكونولكن ومتفرقةويتضمن مشاريع متعددة 

 

 برنامج التحول الرقمي عناصر: صورة

 
 
 الدليل اءقر  

 

ولا سيما كبار موظفي التكنولوجيا الرقمية/  ،وخاصة الأمناء العامين والإدارة العليا ،كبار الموظفين البرلمانيين
لعمل في مشاريع باوالأعضاء. كما سيكون ذا قيمة للموظفين المشاركين  ،تكنولوجيا المعلومات والاتصالات

 ت المانحة.التحول الرقمي والمتعاونين الخارجيين والموردين والوكالا
 

 الاستبياننتائج 
تشرين في جمعية الأمناء العامين للبرلمانات الوطنية حول التحول الرقمي على أعضاء  استبيانتم توزيع 

كانون ونهاية   2022ديسمبر كانون الأول/بين أوائل   برلماناا  52. وتم تلقي ردود من 2022أكتوبر الأول/
 .2023يناير الثاني/

 

٪ من المستجيبين الذين يرون أن الأدوات الرقمية ضرورية 83 لدىأهمية التحول الرقمي للبرلمانات  تجسدتو 
٪ يوافقون على أن الأدوات الرقمية 69وتحسن العملية التشريعية أنها ٪ يوافقون على 75و ،برلماناتهملعمل 

 .مساءلةتجعل البرلمانات أكثر 
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منها ٪ 82 ولدى ،متعددة السنوات استراتيجيةخطة  منها٪ 73 كان لدى  ،من بين البرلمانات المستجيبةو 
بالتزام رسمي لدفع  منها٪ 85 تعهدمعلومات واتصالات( و ة متعددة السنوات )أو تكنولوجيا رقمي استراتيجية

د من المستجيبين قائد رقمي/ تكنولوجيا معلومات واتصالات محد٪ 75لدى كان التحول الرقمي.  عملية 
من المستجيبين ٪ 87 لدىتكنولوجيا( و الرئيس قسم المعلومات أو رئيس قسم  ،بوضوح )على سبيل المثال

  لتكنولوجيا المعلومات والاتصالات.محدد رسمياا قسم 
 

مجموعة من الأدوار ولكن  عبر يهايتم الإشراف عل ،تكنولوجيا المعلومات والاتصالات بحوكمةما يتعلق  فيو 
البرلمانات التي شملها  وفق نصفال٪( بينما يشارك الأعضاء في أقل من 93ما تشمل الأمين العام ) اا غالب

 الاستطلاع.
 

 الجدول: يشرف على حوكمة التكنولوجيا الرقمية / تكنولوجيا المعلومات والاتصالات داخل البرلمان:
 ٪66 رئيسالبرلمان/ رئيس

 ٪46 الأعضاء
 ٪93 الأمين العام

 ٪84  العليا الأخرى الإدارة
 ٪72 مستوى المشروععلى  أو يالتشغيل على المستوى

 ٪44 المستشارون الخارجيون
 ٪53 لتحول الرقميعن ا خاصة أو مجموعة الإدارة المسؤولةلجنة 

 

باستخدام طريقة منها ٪ 71أفاد  ؛الداخلية لمشاريعهاتستخدم غالبية البرلمانات المستجيبة منهجيات رسمية و 
منهجية ها نفسالنسبة لدى ٪ يستخدمون منهجية إدارة المشروع و 93و ،"حالة الأعمالرسمية لتحديد "

  مطبقة لتسليم المشروع.
 

٪ من 96كان لدى   على سبيل المثالف ،أن العديد من البرلمانات تتمتع برقمنة قوية بالفعل الاستبيانيظهر و 
٪ 64 لدىأدوات رقمية لتتبع الفواتير و منهم ٪ 73ولدى  ،المستجيبين شكل من أشكال نظام الإدارة المالية

أن  اا أيض 2020 للعام تقرير البرلمان الإلكتروني العالمي يظهر ،. ومع ذلكالاناسأنظمة للتواصل مع منهم 
ما تفتقر إلى المهارات والموارد اللازمة لتحقيق التحول الرقمي. كما يوضح  اا وغالب متأخرةالعديد من البرلمانات 

إلى تلك وصولاا في سلسلة متصلة من البرلمانات عالية التطور  واردةالرقمي  التطورفإن  ،الرسم البياني أدناه
 الرقمي. التطورسيدعم هذا الدليل البرلمانات في جميع مراحل و  ؛الحد الأدنى من استخدام التكنولوجيا ذات

 



5/6 

 للاتحاد البرلماني العربي العامةّترجمة الأمانة 

 (2022 للعام )تقرير البرلمان الإلكتروني العالمي برلماناا  123الرقمي عبر  التطور: الصورة

 
 هيكل الدليل

 مقدمة
 دور هذا الدليل والغرض منه .1
 الوضع الحالي للتحول الرقمي في البرلمان  .2
 التي يمكن أن تشمل: ،"البرلمان الإلكتروني" عناصر .3

 والمهاراترقمنة العمليات والموارد  .أ
 أدوات ومسرعات لرقمنة مجالات عمل محددة.  .ب
 التطبيقات الرقمية للوظائف البرلمانية .ج
 أمن المعلومات .د
 إعادة التنظيم الهيكلي لإدارة وموارد تكنولوجيا المعلومات والاتصالات  .ه
 الناسالتواصل الرقمي مع  .و

للتقنيات  اا أفقي اا البرلمانات ويقدم مسحالاتجاهات الناشئة في التقنيات البرلمانية )سيناقش كيف تبتكر  .4
 مثل البرلمانات الافتراضية والذكاء الاصطناعي(. ،والاستخدامات الجديدة لها

 دور الأعضاء في التحول الرقمي .5
 ستراتيجيالاتخطيط ال

 ما هو التحول الرقمي .6
 لماذا هو مهم   .أ
 وسيلة لتحقيق غاية .ب
 على المستوى الأعمق اا غالب ،والثقافةالتحول يعني تغيير الأنظمة والعمليات  .ج

 يةاتالجاهزية المؤسس .7
 علىالأفإنها تحتاج إلى قيادة من  ،إذا كانت العملية تحويلية .أ
 للمخاطرة والتحضيرالتغيرات الثقافية   .ب
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 قدرات الحوكمة وهياكل التقارير الحالية   .ج
 مشتركة رؤيةتطوير  .د

 )الداخلية والخارجية( هوتحدياتمخاطر المشروع  .8

 لمشروعتجسيد ا
 إنشاء برنامج للتحول الرقمي .9

 متطلبات الحوكمة .أ
 لبرنامج ومراحله ومشاريعه اتحديد هرمية  .ب
 الاتصالات .ج
 إدارة التغيير .د

 أين أنت؟  .10
 حاسمالتقييم "كما هو" أمر  .أ

 ضع نفسك على سلسلة متصلة من التحديث التنظيمي والحوكمة .ب
 إلى أين تريد أن تذهب؟ .11

 ة(يإعادة النظر فيه في المراحل الرئيس وينبغيتكراري عمل تحديد رؤيتك للبرلمان المستقبلي )هذا بابدأ  .أ
 التحول الرقمي عناصرافهم  .ب

 ضع خارطة طريق لتأخذك إلى حيث تريد أن تذهب .12
 )خطة العمل( للمراحل والمشاريع.  والاعتمادياتتحديد الأولويات  .أ

 زنة(واوالشراء في )الم الموازناتتأمين  .ب
 التوجيه( مجموعةملكية المشروع )القيادة( والإشراف ) ،ة )الإدارة(يالأدوار الرئيس .ج

 التنفيذ
 لمشاريع ضمنه.لالحصول على الدعم للبرنامج و  .13
 تنفيذ البرنامج  .14

 على الأولويات الاتفاق .أ
 ( أسلوباستخدام نهج مرحلي تكراري ) .ب
 (KPIs يمؤشرات الأداء الرئيستعيين العناصر القابلة للقياس ) .ج

 والتحديث والتنقيحالمراجعة  .15
 الملاحق
 أدوات وأدلة .16
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Update on preparation of the Guide to 

digital transformation in parliaments 
7 March 2023 

 

Purpose of this document 

ASGP and IPU’s Centre for Innovation in Parliament (CIP) have agreed to develop a Guide to digital 

transformation in parliaments. The target is to publish the Guide in October 2023. The steps taken so 

far are summarized below. 

 

This document updates the proposed project by providing a scope of digital transformation in 

parliaments, including a definition of some key terms and clarity around the purpose of the Guide 

itself; namely that it will support SGs and senior parliamentary staff to conceive, plan and implement 

good practices in digital transformation. It provides a proposed structure for the Guide, which is to be 

agreed before proceeding with its development. 

Steps taken so far 

● A Concept note and timeline for the Guide were agreed in September 2022 between the 

ASGP steering group and CIP. 

● An outline of the project was presented at the ASGP meeting in Kigali in October 2022 and 

the project received the formal go-ahead. 

● A survey has been distributed to ASGP members to solicit information and practices 

regarding digital transformation in the various parliaments. The survey will support an 

evidence-based approach to developing the Guide 

● The CIP team has begun additional research for the Guide, along with data from the World e-

Parliament Report and CIP networks. 

● An online meeting of the ASGP working group for the Guide and the IPU took place on 2 

March 2023 and agreed the scope of the Guide. 

About the Guide  

The Guide to digital transformation in parliaments is intended to inform and educate senior 

parliamentary staff with regard to the opportunities and challenges of digital transformation, an 

inevitable and important process as technology is increasingly woven into all aspects of modern life, 

parliaments included. The Guide will provide good practice examples, support and guidance to 

parliaments wishing to embark on a digital transformation programme helping them to take control of 

the process and maximise the benefits. It is envisaged that this Guide will describe the leadership 

roles that SGs may assume in the digital transformation of their respective parliaments, building 

blocks that can be offered by parliaments that are more advanced in digital technology, as well as 

inter-parliamentary partnerships around common approaches to solutions. 

 

The Guide will be evidence-based, drawing on parliamentary examples and case studies, and 

research undertaken by the IPU Centre for Innovation in Parliament to offer flexible and non-

prescriptive guidance to help parliaments to create a well governed, properly structured and 
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sustainable digital transformation programme that can support their modernisation through a solid 

understanding of a parliament’s unique characteristics, culture and requirements. It will set out clear 

processes and good practices to support digital transformation, including leadership, governance, 

design and implementation, whilst addressing different levels of digital and organisational maturity. 

 

The Guide will explore the role and requisites of leadership, both institutionally and politically, and 

examine internal and external challenges and risks and potential points of failure. 

What is meant by ‘digital transformation’ for parliaments 

Digital transformation is the action of applying new digital-based tools and technologies to 

parliamentary processes and culture in order to transform and improve them, making the organisation 

more efficient and effective, and delivering a more optimised and user-centric service (where ‘users’ 

can be members, staff and the wider public).  

 

Digital transformation, and indeed the parliamentary modernisation it supports, describes a journey of 

innovation, modernisation and renewal. Each parliament starts from a different place, moves forward 

at its own pace and travels as far as it feels able at that time. Whilst ambition is encouraged, it will 

always be limited by perceptions of risk and the realities of culture, cost and resourcing.  

 

The Guide will view digital transformation as a programme of work over an extended period of time, 

happening across manageable and measurable phases and involving multiple, discrete but potentially 

inter-related, projects: 

 

Figure: Components of a digital transformation programme 

 

Audience for the Guide 

Senior parliamentary staff, particularly secretaries general, senior management, particularly senior 

digital/ICT staff, and members. It will also be of value to staff involved in working on digital 

transformation projects, external collaborators,  suppliers and donor agencies. 
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Survey findings  

A survey on digital transformation was distributed to ASGP members in October 2022. Responses 

were received from 52 parliaments between early December 2022 and the end of January 2023.  

 

The importance of digital transformation to parliaments is reflected in the 83% of respondents who 

see digital tools as critical to the functioning of their parliament, the 75% who agree that they improve 

the legislative process and 69% who agree that digital tools make parliaments more accountable. 

 

Of the parliaments responding, 73% have a multi-year strategic plan for the institution, 82% a multi-

year digital (or ICT) strategy and 85% have made a formal commitment to advance digital 

transformation. Seventy five percent of respondents have a clearly identified Digital/ICT leader (e.g. a 

CIO or CTO) and 87% a formally defined ICT department.  

 

In terms of ICT governance, this is overseen by a range of roles but most often will include the 

Secretary General (93%) whereas members are only involved in just under half of the parliaments 

surveyed. 

 
Table: The governance of digital/ICT within parliament is overseen by: 

Speaker/President 66% 

Members 46% 

Secretary General 93% 

Other senior management 84% 

At an operational or 
 project level 72% 

External consultants 44% 

Special committee or management group responsible 
for digital transformation 53% 

 
The majority of parliaments responding already use formal methodologies for their internal projects; 

71% report using a formalised method for determining a ‘business case’, 93% use a project 

management methodology and the same percentage have a methodology in place for project 

delivery. 

 
The survey shows many parliaments to be strongly digitised already, 96% of respondents have some 

form of financial management system, 73% have digital tools for bill tracking and 64% systems for 

communicating with the public, for example. However, the World e-Parliament Report 2020 also 

highlights that many parliaments lag behind and often lack the skills and resources to deliver on digital 

transformation. As the graphic below shows, digital maturity exists on a continuum from the highly 

developed to those parliaments with a minimal use of technology; this Guide will support parliaments 

at all stages of digital maturity. 
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Figure: Digital maturity across 123 parliaments (World e-Parliament Report 2022) 

 

Structure of the Guide  

  

Introduction 
1. Role and purpose of this Guide 

2. Current status of digital transformation in parliament 

3. Components of  the ‘e-Parliament’, which can include: 

a. Digitisation of process, resources and skills 

b. Tools and accelerators for digitisation of specific business areas.  

c. Digital applications for parliamentary functions 

d. Information security 

e. Structural realignment of ICT management and resources 

f. Digital communication with the public 

4. Emerging trends in parliamentary technologies (will discuss how parliaments are 

innovating and provide an horizon scan of new technologies and uses for them, such 

as virtual parliaments and artificial intelligence). 

5. Role of members in digital transformation 

  

Strategic planning 
6. What is digital transformation 

a. Why is it important 

b. Means to an end 

c. Transformation means changing systems, processes and culture, often at the 

deepest level 

7. Institutional readiness 

a. If the process is to be transformational it needs leadership from the top 

b. Cultural changes and willingness for risk 

c. Governance capabilities and current report structures 

d. Developing a shared vocabulary 

8. Project risks and challenges (internal and external) 

 

Project instantiation 
9. Establishing a digital transformation programme 

a. Governance requirements 
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b. Define hierarchies of the programme, its phases and projects 

c. Communications 

d. Change management 

10. Where are you? 

a. An ‘as is’ assessment is vital 

b. Position yourself on a continuum of organisational modernisation and 

governance 

11. Where do you want to go? 

a. Start to define your vision for the future parliament (this is iterative and should 

be revisited at key stages) 

b. Understand the components of digital transformation 

12. Develop a roadmap to take you to where you want to go 

a. Define priorities and dependencies (workplan) for phases and projects. 

b. Secure budgets and get buy in (budget) 

c. Key roles (management), project ownership (leadership) and oversight 

(steering group) 

 

Implementation 
13. Getting support for the programme and projects within it 

14. Implementing the programme  

a. Agree priorities 

b. Using a phased, iterative approach (method) 

c. Set measurables (KPIs) 

15. Review, revise and refresh 

  

Appendices 
16. Tools and guides 

 


